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ACTA DE LA SESSIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL D’ECONOMIA SOCIAL I SOLIDÀRIA

Núm.: 1/23

Sessió: ORDINÀRIA

Data: 21 de març de 2023

Horari: De 17:00h a 18:30h

Lloc: Alberg Vallparadís, carrer de l’Alcalde Parellada, 2.

Membres assistents:

Representació en el  Consell Entitat Nom i Cognom 

Presidència Regidor  d'Economia  Social,
Innovació, Universitats, Turisme i
Projectes audiovisuals

Josep Forn i Cadafalch

Vicepresidència Maria Teresa Márquez Sánchez 

Secretaria Emprenedoria i Economia Social Montserrat Torres Sánchez (Titular)

Persona  representant
d’empreses,  associacions  i
fundacions  que  fan  activitat
econòmica  sota  formules
d’economia social

Alternativa3 Rosa Guinot Viciano (Titular)

Associació  per  al  Consum
Responsable  i  la  Sostenibilitat
(L'Egarenca)

Verònica Ruiz Ratia (Titular)

Creixen Educació, SCCL Maria  Teresa  Márquez  Sánchez
(Titular)

Fundació Prodis (CET) Marc Labòria i Comellas

Fundació  Antiga  Caixa  Terrassa
(FUPAR, La Llar, Centre Cultural,
Teixidors)

Montserrat Lao Gómez (Titular)

Fundació Leitat Marta Cid Mulet (Titular)

Associació  La  Natural
Coopmunicació

Ana  Belén  Mesa  Arqués  (Titular)
Elena Ortega (membre de l’entitat)

Persona  representant
d’institucions

Consell  Comarcal  del  Vallès
Occidental 

Teresa Zamora (Suplent)

Persona  representant  d’entitats
que promouen l’economia social
en diferents àmbits i projectes

Grup Local de Som Energia Domènec Martinez (Titular)

La  Teulada  -  Associació
Terrassenca per al Cohabitatge

Marc Ballestar (membre de l’entitat,
assisteix en qualitat d’oient)

Associació  Camp  d'Energia  de
l'Economia  del  Bé  Comú  de
Terrassa

Marc Ballestar (titular)

Persona representant  de grups
municipals

PSC Josefina Merino Ramirez (Titular)

ERC Màrius Massallé (Titular)

Persona representant de serveis
municipals

Àrea 2 Urbanisme i Sostenibilitat Antoni Estapé Esparza  (Titular)

Àrea 6 i 7 Promoció Econòmica i
projecció de la ciutat

Marc Girol (Suplent)
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Excusen assistència:

Persona  representant  d’empreses,
associacions  i  fundacions  que  fan
activitat  econòmica  sota  formules
d’economia social

Associació Arte Paliativo Sílvia Fernandez Cadevall

Persona  representant  d’empreses,
associacions  i  fundacions  que  fan
activitat  econòmica  sota  formules
d’economia social

L'Eina, SCCL Pau Cónsola Párraga (Titular)

Persona  representant  d’empreses,
associacions  i  fundacions  que  fan
activitat  econòmica  sota  formules
d’economia social

Malarrassa, SCCL Miquel Gordillo Vazquez

Persona  representant  d’entitats  que
promouen  l’economia  social  en
diferents àmbits i projectes

Associació  El  Corralito,
centre  de  creació
artística

Pablo Tardio Revelo (Titular)

Persona  representant  d’entitats  que
promouen  l’economia  social  en
diferents àmbits i projectes

Grup  d'Iniciativa
Territorial  (GIT)  de Fiare
Banca Ètica del Vallès

Javi Dominguez (Titular)

Persona  representant  de  grups
municipals

TxT Daniel Otero Rodriguez

Persona  representant  de  serveis
municipals

Àrea 3 Serveis generals i
govern  obert  –
contractació

Maria Inmaculada Soler Castellví

Absents:

Persona  representant  de  grups
municipals

Junts x Terrassa Marta Sánchez Raventós

Persona  representant  de  grups
municipals

Ciutadans Eduardo Méndez Rodriguez 
(pendent nomenament)

Persona  representant  de  grups
municipals

Àrea  4  Drets  Socials  –
Serveis Socials

Lucia Linuesa

Ordre del dia:

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (20/12/2022)
2. Presentació de l’Associació La Natural Coopmunicació
3. Seguiment del Pla Estratègic (PEESST)
4. Informacions dels Grups de Treball
5.  Complimentar  l’Informe  de  mandat  del  CMESST  amb  la  valoració  dels  consellers  i
conselleres
6. Informacions de presidència
7. Espai de trobada informal per compartir entre totes
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El president dóna la benvinguda a totes, indicant que avui és la darrera sessió del mandat i
moment de fer balanç tant del Pla Estratègic per l’Economia Social i Solidària (PEESST) com
del propi Consell (CMESST).

Per això tindrem dos moments per compartir: un, al punt específic de l’ordre del dia destinat a
la valoració del mandat, i l’altre a l’últim punt, on tindrem un moment informal però no per això
menys important, per compartir les nostres mirades sobre aquests prop de quatre anys.

Tant és així, que la tria de l’espai per fer la darrera sessió del mandat no és gens casual és
una mostra  d’aquesta  feina.  Empreses  i  entitats  de l’ESS treballant  juntes per  aixecar  un
projecte important per la ciutat: El nostre alberg municipal que s’ha posat en marxa amb una
licitació pública on ha guanyat el projecte de LAFACT i PRODIS i on també s’ha incorporat
com a proveïdora L’EGARENCA, totes tres companyes d’aquest Consell.

També  presentarà  avui  el  seu  projecte  La  Natural  Coopmunicació,  una  altra  empresa
cooperativa membre de molts altres projectes de ciutat, com ara l’Ateneu Cooperatiu i Barri
Futur. Per la seva banda, els grups de treball del consell ens explicaran les novetats de les
darreres trobades que han tingut.

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (20/12/2022).

El president demana si hi ha alguna qüestió a comentar de l’acta anterior del 20 de desembre
de 2022. Sense cap comentari, s’aprova per unanimitat.

Pel que fa a l’aprovació de l’acta de la sessió d’avui, el president recorda que, com en altres
finals  de  mandat,  es  proposa  enviar  l’acta  per  correu  electrònic  amb  una  convocatòria
extraordinària virtual amb un únic punt de l’ordre del dia: «aprovació de l’acta».

Deixarem un termini de dues setmanes per si algú ha de fer alguna esmena i comunicar-la per
mail  a la secretaria del  consell.  Si  no hi  ha cap comunicació es donarà per aprovada per
unanimitat.  Si  es  reben  esmenes en  aquest  període  s’inclouran  i  es  tornaran  a  enviar  al
document  definitiu.  Recordem que es  penja  tota  la  informació  del  consell  al  portal  digital
«Participa Terrassa».

2. Presentació de l’Associació La Natural Coopmunicació

El president dóna la paraula a l’Elena Ortega, membre de La Natural Coopmunicació, que ens
presenta l’entitat.

L’Elena Ortega explica que La Natural Coopmunicació és:

Autoocupació: a través d’un projecte amb identitat pròpia. 

Comunicació: com una eina essencial per poder transformar la societat.

Transformació del territori: Enfortint el teixit  des de les bases a través de la comunicació i
l’acompanyament ideològic, econòmic i/o organitzatiu dels projectes.
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Què fem?

Germinadora  :   Divulgar  i  sensibilitzar  sobre  l’ESS.  Intercooperació  amb  altres  projectes  de
l’ESS. Buscar finançament i viabilitat organitzativa i econòmica i/o acompanyar. Crear nous
projectes col·lectius i comunitaris. Implementació del model d’ESS.

Comunicació: Serveis de comunicació, Web, Gràfic (disseny), Plans de comunicació, Recursos
didàctics, Formacions, etc.

Com ho fem?

Empatia: Som projectes petit i volem créixer conjuntament. Tracte proper.

Feminisme crític: Ens relacionem amb projectes de lluita social. Llenguatge inclusiu.

Cooperació: Cerca  activa  de  no  competició,  entenem  la  transformació  a  través  de  la
col·laboració, la col·lectivització i els bens comuns.

Transformació ecosocial: Revisió i formació continua.

Transparència, entusiasme.

On som? Actualment a l’Ateneu Candela, però estem arreglant un local a Ca n’Anglada.

Amb qui treballem? Amb els Ateneus cooperatius, La Llançadora, Barri Futur, Punt Lila de Sant
Pere, Moneda Social La Mola, Pangea, Ateneu Candela, Ajuntament de Terrassa.

El president agraeix la intervenció de La Natural, i es passa al següent punt de l’ordre del dia.

3. Seguiment del Pla Estratègic (PEESST)

El president explica que s’han enviat amb la convocatòria els informes de seguiment del Pla
Estratègic, i a continuació comenta l’estat de desenvolupament de les actuacions previstes així
com els principals avenços.

Ens trobem a l’equador del Pla. S’han iniciat 12 programes dels 13 previstos. No s’ha iniciat
l’espai laboratori (espai d’incubació). Pel que fa a l’equipament, s’ha iniciat, però ara mateix
està aturat pendent de dotació econòmica per iniciar les obres.

1.- Equipament ESS

2.- Terrassa Cooperativa

3.- Programes Educatius

4.- Consum Intern de l'Administració (CCPR)

5.- Pla de Comunicació

6.- Pla de Formació

7.- Emprenedoria Anella Verda - Horts Urbans
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8.- Mapa d'Agents

9.- Programes de millora del finançament

10.- Palanques Impuls

11.- ESS als barris

12.- Accés a Locals- Guia d'espais Municipals

La resta de programes s’han anat realitzant amb diferents ritmes en funció dels recursos i la
situació. Recordem que hem afrontat una pandèmia i la despesa general s’ha incrementat pel
cost dels subministraments i materials.

Hi ha hagut programes que s’han realitzat amb un dinamisme superior al previst, com han
estat:

 Educatius

 Pla de formació

 Banc de clausulat per fomentar la compra i contractació publica

S’ha tingut la capacitat d’estar emetent i donant suport a iniciatives i projectes que no estaven
previstos al pla i que s’han anat realitzant per part del teixit, o que estaven previstos per més
tard:

 Moneda social

 Programes de Barri Futur 

 Coordinació amb l’Ateneu Cooperatiu amb qui tenim pendent signar el conveni que
concreta aquesta coordinació tot i que ja estem funcionant així de facto.

 Ocell de foc

 Jornades d’economia feminista

 Comerç just

Algunes actuacions s’han pogut iniciar o donar continuïtat gracies al propi teixit, com ha estat:

 la Marca Terrassa Responsable  ( barri futur)

 l’Economia social als barris ( barri futur i economia feminista)

També estem treballant per iniciar alguna actuació entorn de locals buits.

El pressupost total del PEESST del mandat ha estat: 1.103.665,79 € (el 16,24 %). Hem de
tenir  en compte que una part  important  de despesa era l’equipament,  això explica aquest
percentatge. 
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Tenim previst fer una avaluació externa del PEESST que ens servirà també per actualitzar i
millorar alguns elements que permetin afrontar les accions fins finalitzar el pla previst pel 2026.

4. Informacions dels Grups de Treball

El president dóna pas a en Marc Ballestar, d’EBC, i portaveu del grup de treball educatiu.

En Marc Ballestar explica que arrel de la presentació del conveni el mes de maig del 2022,
s’han adherit nous centres i entitats al conveni educatiu per l’economia social i solidària. Es
van trobar amb ells el passat 15 de desembre, i també aquest passat 10 de març.

A les trobades s’ha treballat l’ús de l’eina Moodle, on s’intercanvien els recursos entorn de
l’ESS. També s’ha valorat si era factible fer una jornada intercentres abans de l’estiu, però
finalment s’ha decidit fer-la a la tardor.

També s’ha acordat representant del grup educatiu per al grup de treball de comerç just, que
serà la Maite Marquez de Creixen Terrassa.

Tot i la dissolució del CMESST amb el mandat, el grup educatiu seguirà treballant, doncs es
regeix pel conveni signat a l’abril del 21 i que tindrà una vigència com a mínim de quatre anys,
fins al 2025.

Es dóna pas a continuació a en Marc Laboria, de Prodis, i portaveu del grup de treball de la
Terrassa cooperativa, que explica com va anar la reunió de valoració de la darrera edició, que
es va fer el 23 de febrer, a la que hi van assistir 14 entitats i 3 persones de l'equip tècnic.

A la reunió, comenta en Marc Laboria, es van presentar els principals resultats de l'edició: 36
activitats al programa, i 1.227 assistències. A la Fira, 50 entitats, i 457 persones d'afluència.

Es van destacar noves activitats de públic familiar que han tingut bon resultat d'assistència:
desfilada, bici-bus, cinefòrum, teatre, entre d’altres. 

Es va fer  una valoració  general,  així  com valoració  d'àmbits  específics:  preparació  prèvia,
difusió, execució.

Entre les principals conclusions: hi va haver unanimitat en que hi ha maduresa i expertesa en
l'organització, això es valora molt positivament. D'altra banda, el canvi d'ubicació de la fira,
com  es  preveia,  va  afectar  a  l'afluència,  però  es  valora  positivament  haver  arriscat  i
descentralitzat. Segueix valorant-se en negatiu el temps fred de novembre.

«Repensar la Terrassa Cooperativa»: A la reunió, l’equip tècnic del servei d’emprenedoria i
economia social va informar a les entitats que aquest 2023 hi ha previst fer una parada de la
Terrassa Cooperativa, per analitzar i replantejar el model, i que es convocarà a les entitats per
participar al procés, però quan hi hagi propostes d'escenaris. Es vol donar un temps de respir
també a les entitats.  La valoració  d’aquesta decisió  també es va prendre de manera molt
positiva per part de les entitats, que la veuen molt valenta i encertada.
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5. Complimentar l’Informe de mandat del CMESST amb la valoració dels consellers i
conselleres

El  president passa a comentar  tant  l’informe anual  del  Consell  com l’informe de mandat,
també adjunts a la convocatòria d’avui. El resum d’activitat del Consell durant aquests prop de
quatre anys ha estat força positiva: Es va constituir el consell en plena pandèmia, es va dur a
terme  la  modificació  del  reglament  per  ampliar  la  representació  de  vocalies  d’empreses  i
entitats, la decisió de fer una vicepresidència rotativa, un plenari amb 28 representants, 11
sessions ordinàries, 45 temes abordats i 2 grups de treball constituïts.

Explica també que els farem arribar per mail una enquesta que ha preparat el servei de qualitat
democràtica, per conèixer la valoració de les persones que formen part dels diferents espais
de participació estables (consells municipals, taules i d'altres) de l'Ajuntament. 

L'enquesta té com a objectiu recollir  l’opinió en relació al  funcionament i  la participació en
l'activitat d'aquests espais durant el mandat. Aquesta enquesta, juntament amb la que s’ha fet
a les persones gestores dels espais,  servirà per analitzar i detectar necessitats de millora que
es puguin tenir en compte en l'inici del proper mandat.

Demanem si us plau que la contestin, és una enquesta breu, d’un minut, per poder tenir el
major nombre de respostes.

S’obre a continuació un torn obert de paraules. Demanem a totes i tots els representants que
ens facin la seva valoració del mandat.

En Domènec Martínez, del grup local de Som Energia, diu que per a ell ha estat un privilegi
poder  assistir  al  Consell,  fent  constar  que  han  assistit  a  pràcticament  totes  les  sessions.
Agraeix a l’equip tècnic la seva feina, així com també la implicació política. Com a representant
de Som Energia, comenta que evidentment tenen un interès en particular, vinculat amb les
energètiques.  Considera que s’han fet  avenços però  anem tard en molts  aspectes.  En  el
proper mandat caldrà posar-se fil a l’agulla, donar prioritat.

El president agraeix la intervenció i dóna la raó en que queda molta feina per fer, però també
apunta que hi ha molta feina feta. Al poble de Sant Pere, per exemple, amb la iniciativa d’una
comunitat energètica amb prop de 80 famílies.

La  Verònica Ruiz, de l’Egarenca, ha valorat la proximitat de l’equip tècnic, així com valorat
l’enxarxament entre les entitats de l’ESS que ha facilitat aquest espai. Com a repte, caldria
facilitar encara més que d’altres entitats s’hi sumin i participin.

La  Rosa Guinot, d’alternativa 3, comenta també la relació fluida que s’ha creat amb l’equip
tècnic. Li  ha agradat el sistema de rotació de les sessions entre les diferents seus de les
entitats, això ha facilitat la coneixença dels projectes. També valoren de manera molt positiva
la recent experiència del «Just Mercat» dins el Picnic Jazz, el dia 19 de març. Són activitats
que donen molta visibilitat, ens obren a la ciutadania. D’altra banda, destaca la gran fita que ha
estat aconseguir anar endavant amb la candidatura de Terrassa com a Ciutat de Comerç Just,
una iniciativa que va proposar la mateixa alternativa3 al Consell. Caldrà implicar i demanar la
col·laboració de cooperatives i entitats de l’economia social.

En  Marc Laboria considera  que  el  Consell  és  un  ens  molt  interessant  per  a  les  entitats
d’economia social, per generar enxarxament.
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La Vicepresidenta i també representant de Creixen Terrassa, apunta que, en aquest sentit, el
conveni educatiu per l’economia social, ha donat molta força a l’impuls de l’ESS en l’àmbit
educatiu. I afegeix també un agraïment a l’equip tècnic.

6. Informacions de presidència

El president fa esment de diversos temes:

A finals de mes està previst iniciar la licitació d’un solar de la Societat Municipal d’Habitatge de
Terrassa destinat a Cooperatives, una fita important i molt esperada, on es podran presentar
projectes cooperatius d’habitatge.

-  Just Mercat: El diumenge 19 es va dur a terme el Just Mercat, coordinat entre el servei
d’emprenedoria  i  economia social   i  el  servei  de cooperació.  La primera valoració és molt
positiva, molta gent, molta visibilitat. Cal fer encara la valoració amb els assistents. En tot cas,
les entitats participants n’han quedat molt contentes.

- Projecte CUEME: El passat 6 de març vam fer la recepció de les cooperatives de les escoles,
enguany s’hi ha sumat una nova escola, ja en són 5 les que estan vinculades a aquest projecte
de promoció del cooperativisme a l’aula. Enguany hi participen 252 alumnes. Està previst fer la
venda dels productes al mercadal el dia 7 de juny.

La Vicepresidenta, comenta que el CUEME és un projecte molt bonic, que permet un treball
transversal  a  l’aula  molt  enriquidor:  aprenentatge  d’emprenedoria,  de  cooperativisme,  de
col·laboració, gestió, etc.

 - Projecte Ocell de foc: En Marc Laboria recorda, doncs ja es va explicar una mica el projecte
a l’anterior sessió del consell, que es tracta d’una subvenció de la Generalitat, del Departament
de Treball. L’objectiu és ajudar a joves a crea xarxa, per tal de detectar casos de malalties
mentals, així com crear teixit cívic i associatiu, mitjançant accions educatives, inserció laboral,
etc. Es tracta d’una proposta transformadora i molt engrescadora.

- Final del procés d’elecció de la sindicatura de greuges.

La  Vicepresidenta, que va participar al procés explica com va ser el tancament. La darrera
sessió es va realitzar el passat 12 de gener. Es va fer una revisió del procés i es van donar
dades  de  participació.  Tot  i  que  es  va  créixer  en  participació,  es  considera  que  és  un
percentatge baix, en relació a Terrassa.

El president apunta que a Barcelona, la proporció encara va ser més baixa, per tenir-ho en
compte, doncs potser es tracta d’un problema generalitzat.

La  Vicepresidenta conclou  dient  que  es  va  reflexionar  sobre  com es  podria  donar  més
visibilitat de la figura del síndic a la ciutat.

- Malarrassa: el passat dia 6 de març van rebre al Parlament el premi menció especial mitjans
de  comunicació  2022,  de  l'Institut  dels  Drets  Humans  de  Catalunya.  De  part  del  Consell
expressem l’enhorabona.

- Silvia Fernandez de la Fundació Arte Paliativo, va rebre el premi Princesa de Girona  2023 a
la  categoria  social.  És  una  satisfacció  saber  que  entitats  membre  del  Consell  reben
reconeixements per la seva tasca.
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En Ton Estapé, representant de l’Àrea 2, d’Urbanisme i Sostenibilitat, demana la paraula per
fer  valoració  de la  seva experiència  al  Consell.  Inicialment  diu,  no coneixia  moltes de les
iniciatives, ha estat molt  enriquidor que el Consell  li  hagi permès conèixer millor el que és
l’Economia Social i les accions que s’estan impulsant. Però remarca que falta molta visibilitat.
Fa esment a la guia d’entitats de l’ESS, troba que està molt bé, però que podria millorar la
imatge, ser més atractiva. Tenint l’emap es podria fer quelcom més interessant, per localitzar
les iniciatives.

La secretaria fa un apunt en aquest sentit, indicant que la guia a que es fa referencia ja està
feta amb el format emap 

El  president també  recorda  que  hi  ha  en  marxa  la  iniciativa  de  la  Marca  Terrassa
Responsable, que s’està desenvolupant, i que s’espera que pugui donar també un impuls a la
visibilitat de l’ESS, i independentment fins i tot de la forma jurídica (també aquells que, tot i no
ser ESS tinguin valors de l’ESS).

La Teresa Zamora, del Consell Comarcal del Vallès Occidental, valora també de manera molt
positiva el Consell, creu que és un ens que de cara a altres municipis fa goig. No és fàcilment
replicable, doncs requereix de lideratges, és un esforç de totes. Hi ha altres municipis que
estan duent a terme accions, però no tothom treballa igual. Pel que fa a la Marca Terrassa
Responsable, creu que permetrà obrir el comerç local a l’economia social, per tant serà molt
positiu.

El president proposa que seria interessant anar a visitar grans empreses, que les entitats de
l’ESS pugessin acostar-se a aquestes grans empreses, indústries, per tal que coneguin altres
maneres de fer, fer pedagogia de bones pràctiques.

7. Espai de trobada informal per compartir entre totes

Tot seguit s’ha compartit un berenar informal on s’ha continuat amb les valoracions d’aquests 4
anys de PEESST i de Consell, i una posterior visita guiada per l’Alberg. 

A les 18:30 es dóna per finalitzada la sessió.

Secretaria President

Montserrat Torres Sánchez Josep Forn i Cadafalch
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